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Řada pojišťoven zohledňuje při výpočtu ceny životní pojistky návyky klientů 
a do ceny promítá Body mass Index, tedy poměr váhy a druhé mocniny výšky 
v metrech. Pojistné na třicet let se tak může v závislosti na hmotnosti klienta 
prodražit o statisíce korun. Další přirážku mají pojišťovny připravenou pro 
kuřáky. Byznys / str. 5

Investice do dopravy 
byly loni rekordní 
Výstavba silnic a železnic 
má za sebou nejtučnější 
rok v historii. Státní fond 
dopravní infrastruktury 
vydal podle nejnovějších 
údajů 91,5 miliardy. str. 2

 

Nová ocelárna odolá 
výkyvům cen
ArcelorMittal už vybral 
specifickou technologii 
pro novou ocelárnu, 
kterou hodlá postavit ve 
svém ostravském závodě 
za několik miliard. str. 4

 
Benzina přebírá  
část pump OMV
Společnost RPA Unipetrol, 
vlastník sítě Benzina, 
kupuje 68 čerpacích stanic 
OMV. Dosud měla OMV 
v České republice přes  
200 stanic a byla trojkou 
na trhu. str. 5 

Akciový výprodej  
v Evropě sílí 
Trhy pokračují v propadu. 
Epicentrem jsou 
západoevropské indexy, 
které přišly o další tři 
procenta. str. 6
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mexický  
Jánošík
narkobarona Guzmána  
obdivuje mnoho  
Mexičanů. Pro vesničany  
se stal dokonce legendou.

ProfIl
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návrat  
na scénu 
Miliardář a sběratel 
umění steven cohen 
získal důvěru banky 
Morgan stanley.

světová ekonomIka
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Pavla PalaščáKová:

Katolíky ve stárnoucím 
Polsku dráždí liknavost vlády 
k zákazu oplodnění in vitro. 
vlastenectví u Pis zřejmě 
vítězí nad loajalitou k církvi.

twitter.com/e15news

Pro klienta 
s výraznou 

nadváhou, který 
si chce zřídit 

životní pojistku, 
platí, že čím je  

mladší, tím větší 
dostane přirážku. 

100 %
i více může 

k obvyklé sazbě 
připlatit obézní 
kuřák žádající 

o životní pojištění.

Člověk, 
který vyhoví 

hmotnostnímu 
koeficientu, 
dostane při 

zřizování 
životní pojistky 

slevu.



| 2 | události

Šotozpráva
Příznivci železnice, z nichž ti nejzavilejší 
se zvou šotouši, mají tento týden důvod k osla-
vě. České dráhy definitivně oznámily, že zcela 
obnoví dvanáct patrových vagonů, které 
vyráběla v sedmdesátých letech saská vagonka 
ve Zhořelci. K vidění bývaly hlavně na trati 
Posázavského pacifiku. V rámci rekonstruk-
ce se dočkají i Wi-Fi a elektrických zásuvek. 
Věc přitom vůbec nebyla samozřejmá. Podle 
informací Zápisníku bylo třeba svést na dráze 
souboj s temnými silami, podle nichž měla flo-
tila dederonů shnít někde v kopřivách. Pacifik 
by pak ovládly staré zelené vagony, které se tam 
z mnoha příčin vůbec nehodí. Každá mince má 
ale dvě strany. Vagony budou po rekonstrukci 
sloužit i na příměstských elektrických linkách, 
a vytlačí tak poslední čtyři staré pantografy, 
které se za padesát let provozu staly ikonou 
pražské železnice. Obdivovanou i proklínanou. 
V provozu určitě chybět nebudou, z estetického 
hlediska ale železnice zase o něco zchudne.

Zatímco spiknutí temných sil na dráze bylo 
odhaleno, jiné na své odkrytí teprve čeká. 
Mlhavé povědomí o něm má ale každý rodič. Jde 
o spříseženství paleontologů a hračkářského 
průmyslu. Ti první si z každého podlouhlého 
šutru vymýšlejí dinosaury, aby je ti druzí mohli 
v Číně vyrábět. Domácností zavalených plasto-
vými obludami přibývá zejména po Vánocích. 
Spiknutí na tomto místě odhalujeme na četné 
žádosti nešťastných rodičů. 

Zápisník  
Jana Šindeláře

Protagonisté dne

René ZavoRal

příští šéf českého rozhlasu

Marek Świtajewski

šéf unipetrolu

steven a. Cohen

investor

Mezi pěticí finalistů ve volbě 
generálního ředitele veřejnoprávní 
instituce se mu podařilo postoupit 
do druhého kola a zvítězit v něm.

str. 3

Firma RPA Unipetrol převezme 
jako vlastník Benziny 68 čerpacích 
stanic OMV. Utvrdí tak svou pozici 
jedničky českého trhu.

str. 5

Odpuštěno. Po letech v nemilosti 
získal osobní úvěr a dohodl 
se s regulátory, kteří mu chtěli 
zapovědět svět hedgeových fondů.  

str. 7

n Nejvíce investic puto-
valo na železnici, která 
měla připraveno více 
projektů.

Jan Šindelář

Obor výstavby silnic a železnic 
má za sebou vůbec nejtučnější 
rok, který se zřejmě nebude jen 
tak opakovat. Státní fond do-
pravní infrastruktury vydal loni 
podle nejnovějších údajů, které 
má deník E15 k dispozici, 91,5 mi-
liardy korun. To je vůbec nejvíce 
za šestnáctiletou existenci fondu. 

Státním investorům se tak 
podařilo utratit 97 procent 
schváleného rozpočtu, což je 
v tuzemských podmínkách neví-
dané. „Nejsou to nějaká kouzla, 
ale výsledek toho, že se v re-
zortu začalo normálně pracovat 
a podařilo se rozjet další stavební 
projekty,“ uvedl ministr dopravy 
Dan Ťok. 

Jeho rezort se rozhýbal mimo 
jiné i kvůli honu na evropské 
peníze v posledním možném 
roce starého programu Doprava. 
Celkem unie přispěla 37 mili-
ardami korun. Nejvíce peněz 
putovalo na železnici, která loni 

doprava loni spolkla 
rekordních 92 miliard

supeRtunely. Viktorie, největší razicí štít v Česku, postupuje prvním z dvojice čtyřkilometrových tunelů Ejpo-
vice. Výstavba největších železničních tunelů v ČR na trase Praha–Plzeň přijde na čtyři miliardy korun.
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Výdaje SFDI* (v miliardách korun)
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*částka uvolněná příjemcům plus výdaje aparátu 
**předběžná hodnota, bude upřesněno po zúčtování finančních prostředků

spolkla přes padesát miliard. 
Správa železniční dopravní cesty 
pokračovala například ve stavbě 
tunelu na třetím koridoru před 
Plzní či čtvrtého koridoru pod 
Táborem. V Bruselu se přitom 
podařilo dojednat přesun zhruba 
pěti miliard ze silnic na železnici, 
díky čemuž se dostalo i na mimo-
koridorové a lokální tratě. 

Ředitelství silnic a dálnic 
utratilo přes 34 miliard korun, 
především na dálnicích D3, D11 
a D8. „Loni jsme stavěli, moderni-
zovali nebo opravovali přes  
117 kilometrů dálnic a silnic 
první třídy,“ dodal Ťok. Letos by 
se počet kilometrů hemžících 

se dělníky měl zvýšit na dvě 
stovky. 

Třetím vzadu zůstává Ředitel-
ství vodních cest, na které loni 
zbylo 400 milionů korun. ŘVC 
se teď věnuje hlavně dostavbě 
vltavské vodní cesty v jižních 
Čechách. 

Lámání finančních rekordů má 
ale i stinné stránky. Kvůli  zvýše-
né státní poptávce se dopravní 
stavitelství přiblížilo hranici 
kapacity. Ťok si loni několikrát 
stěžoval, že především na že-
leznici není o některé zakázky 
zájem. Pro letošní rok má SFDI 
v rozpočtu schváleno 65,7 miliar-
dy korun. 



n Rada Českého roz-
hlasu zvolila na šest 
let příštího generál-
ního ředitele veřejno-
právní instituce. 

Šéfem ČRo se stane dosavad-
ní náměstek pro program 
a vysílání René Zavoral, když 
z pětice finalistů postoupil 
do druhého kola spolu s bý-
valým ředitelem divize E15 
a Euro vydavatelství Mladá 
fronta Tomášem Skřivánkem. 
Po zisku sedmi hlasů radních 
nahradí Petera Duhana, který 
rezignoval loni v říjnu.

Zavoral během prezen-
tace svého projektu uvedl, 
že v rozhlase pracuje patnáct 
let a byl u restrukturalizace, 
která začala před čtyřmi roky. 

Uznal, že ne vše se povedlo, 
zejména v oblasti nedotažené 
personální agendy či přílišné 
centralizace. 

Jeho první kroky pove-
dou k vytvoření šestiletého 
finančního plánu, chce 
vytvořit kvalitní kariérní 
řád nebo se zasadit o fixaci 

koncesionářského poplatku 
na inflaci a vrácení DPH. 
Místo dosavadního systému 
náměstků chce ustanovit 
sedm ředitelů podléhajících 
generálnímu řediteli.

Podle předsedy rady Petra 
Šafaříka byly všechny kandi-
dátské projekty pro radu pří-
nosné, protože přinesly nový 
pohled na rozhlas. Pětice 
finalistů výběru představila 
své projekty. Vedle Zavorala 
a Skřivánka se o místo uchá-
zeli děkan Fakulty sociálních 
věd Univerzity Karlovy Jakub 
Končelík, vedoucí právník 
Psychiatrické nemocnice 
Bohnice Tomáš Němeček 
a ředitel portfolia strategic-
kých projektů a finančního 
řízení České spořitelny 
Michael Kralert. /čtk/

  

A k tomu navíc asistenční
služby AXA

ASSISTANCE zdarma.

  

www.ppas.cz
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Nový šéf rozhlasu  
chce nejprve vytvořit 

šestiletý finanční

plán
a kvalitní  

kariérní řád.

Poslanci schválili novelu horního zákona, která mění způsob výpočtu 
a výši poplatků za těžbu nerostů. Poplatky vzrostou především 
u hnědého uhlí. Stát místo nynějších zhruba 600 milionů korun ročně 
vybere od těžařů celkem miliardu korun. Obcím přitom zůstane 
dosavadní podíl 447 milionů korun ročně. Státní rozpočet si polepší 
ze 149 na 576 milionů korun. Zvýší se také fixní poplatek, který těžaři 
platí z dobývacího prostoru. Obce, v jejichž katastrech dobývací 
prostory leží, získají nově místo třinácti milionů korun zhruba sto 
milionů. Sazby poplatků za těžbu bude nově místo ministerstva 
průmyslu a obchodu stanovovat vláda. Podle původních představ 
rezortu financí, které změnu zákona požadovalo, se měl výnos 
z poplatků za těžbu nerostů vyšplhat na více než tři miliardy korun 
ročně. /čtk/  více e15.cz

stát dostane  
více peněz z těžby

a161000202� inzerce

n Novela, která by 
vyňala předsedkyni 
ERÚ ze zákona o stát-
ní službě, se vrací 
do druhého čtení.

Jan Stuchlík

Šéfové Energetického re-
gulačního úřadu Aleně Vitás-
kové dál hrozí, že na začátku 
března skončí ve funkci. 
Poslanci na žádost ministra 
průmyslu a obchodu Jana 
Mládka vrátili technic-
kou novelu energetického 
zákona, která by napravila 
loňskou chybu a Vitáskovou 
opět vyňala z působnosti 
zákona o státní službě, 
do druhého čtení. 

„Abychom mohli dosáh-
nout zamýšleného účelu 
této novely, jediné řešení je 
vrátit ji do druhého čtení, 
kde předneseme opravené 
pozměňovací návrhy,“ pro-
hlásil ve sněmovně Mládek. 
Poslanci nedokázali novelu 
v rozsahu 21 řádků schválit 
od loňského září. Mezitím 

spor o vitáskovou 
poslanci neukončili

ustanovení, které Vitáskovou 
zařadilo mezi státní úřední-
ky, začalo od letošního roku 
platit.

Vitásková by měla do kon-
ce února složit služební 
slib, což zatím odmítá. 
Ministerstvo vnitra záro-
veň zjišťuje u policie, kvůli 
jakým podezřením je trestně 
stíhána. Vláda by kvůli tomu 
mohla Vitáskovou, která jako 
obžalovaná čeká na verdikt 

v kauze solárních elektráren 
z holdingu Zdeňka Zemka, 
zprostit funkce. 

Mládek tvrdí, že jeho úřad 
nástupce Vitáskové nehledá 
a novela nakonec situaci 
vyřeší. Jenže ze druhého 
do třetího čtení se dostala 
až po dvou měsících. Po pří-
padném schválení noveli-
zované novely ji ještě musí 
přijmout Senát a podepsat 
prezident. 

Rozhlasu bude šéfovat 
nynější náměstek Zavoral

Budějovický exprimátor 
má jít na pět let do vězení 
Bývalého primátora 
Českých Budějovic Juraje 
Thomu poslal soud na pět 
let do vězení za zneužití 
pravomoci úřední osoby. 
Současně má zaplatit škodu 
12,5 milionu korun a pět let 
nesmí působit ve veřejné 
správě. Podle obžaloby 
Thoma v roce 2010 pode-
psal dodatek ke smlouvě 
na IT zakázku v hodnotě 
37 milionů korun, aniž by ji 
schválila rada města. 

Soud nadřadil svědomí 
povinnému očkování
Ústavní soud se zastal 
rodičů z Brněnska pokuto-
vaných za to, že nenechali 
povinně naočkovat dítě. Dů-
vodem pro odmítnutí může 
být nejen náboženství, ale 
v mimořádných případech 
i svoboda svědomí v širším, 
sekulárním smyslu. Je to 
například v situaci, kdy ro-
diče zaznamenali negativní 
účinky už u jednoho svého 
potomka.  náZoRy str. 12

Lesy ČR nechtějí církvím 
vydat třicet tisíc hektarů 
Státní podnik Lesy ČR 
v rámci církevních restitucí 
vydal přes 102 tisíc hektarů 
lesů a 306 staveb. Vydání 
dalších osmnácti tisíc 
hektarů čeká na adminis-
trativní vyřízení. Zbýva-
jících zhruba třicet tisíc 

hektarů Lesy ČR odmítají 
vydat a jsou připraveny vést 
soudní spory. Podnik se teď 
účastní 69 sporů.

Dráhy schválily prodej 
nádraží v Ústí nad Orlicí 
Dozorčí rada Českých drah 
souhlasila s prodejem ne-
využívané budovy nádraží 
v Ústí nad Orlicí. Vítěze 

nechtěly ČD uvést, ale podle 
ČTK by jím měla být spo-
lečnost Oustecké nádraží, 
jejíž členové se o záchranu 
památkově chráněné budo-
vy zajímají. 

Státní investiční pobídky 
činily loni pět miliard
Příslib investiční pobídky 
získalo v loňském roce  
57 projektů investorů a výše 
pobídek činila pět miliard 
korun. Stát tak podpořil 
investice za 21,8 miliardy. 
Počet nových pracovních 
míst, které firmy slíbily 
vytvořit, dosáhne 4178. Vy-
plývá to z údajů agentury 
CzechInvest. /čtk/

Krátce
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n ArcelorMittal zvolil 
pro novou ocelárnu 
v Ostravě technologii, 
která umožní pružně 
měnit podíl surového 
železa a šrotu podle 
aktuálních cen vstup-
ních surovin. 

nová ocelárna 
Mittalu má odolat 
výkyvům cen
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Firmy si v minulém čtvrtletí 
pronajaly v Praze 162 tisíc 
metrů čtverečních moderních 
kanceláří. Podle sdružení 
Prague Research Forum je to 
nejsilnější kvartální poptávka, 
kterou kdy pražský trh vykázal. 
O největší nájemní transakci 
se postarala firma SAP, která 
si v novém administrativním 
centru Metronom v Nových 
Butovicích pronajala 25 tisíc 
čtverečních metrů. Objem 
prázdných kanceláří, který 
byl v poslední době bolavým 
místem trhu, se již díky vysoké 
poptávce podařilo srazit pod 
15 procent. Tedy pod hranici, 
kterou trh považuje za zdravou. 

Kancelářský trh 
přidává

n Po globální fúzi 
s DTZ se česká část 
poradenského obra 
Cushman & Wakefield 
přestěhuje do nových 
kanceláří Quadrio 
realitního magnáta 
Radovana Vítka. 

Daniel Novák

Světový lídr v poradenství 
kolem realitních transakcí 
Cushman & Wakefield přesu-
ne svou tuzemskou pobočku 
do zánovního víceúčelového 
centra Quadrio v Praze u Ná-
rodní třídy, které postavil 
miliardář Radovan Vítek.  
Pronajme si tam přes dva 
tisíce metrů čtverečních. Po-
radci se přestěhují i s někdej-
šími konkurenty s DTZ. Právě 
tato firma loni Cushman 
& Wakefield globálně převza-
la včetně značky. 

Společnost Cushman 
& Wakefield sídlí dlouhé 
roky na Můstku, stěhování 
zvažovala již delší čas. Zato 
DTZ se přesouvala už před-
loni do komplexu Florenti-
num. „Stěhování firemního 
sídla je poměrně dlouhodobý 
proces, který běžně trvá 
osmnáct měsíců,“ uvedla 
Radka Novak, vedoucí kan-

Cushman 
& Wakefield 
se přestěhuje 
do Quadria

velKá ModernizaCe. Nová ocelárna za několik miliard korun 
se dvěma kyslíkovými konvertory by měla nahradit čtyři tande-
mové pece ze šedesátých a sedmdesátých let minulého století. 
Kapacita výroby zůstane na 3,5 milionu tun oceli za rok. 

Jan Stuchlík

ArcelorMittal už vybral 
technologii pro novou oce-
lárnu, kterou hodlá postavit 
ve svém ostravském závodě 
za několik miliard korun. 
Měla by mít speciální kyslí-
kové konvertory, které firmě 
umožní vyrábět ocel buď 
především ze surového že-
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leza z vlastních vysokých 
pecí, nebo z vyššího podílu 
šrotu. Díky upravenému 
kyslíkovému konvertoru 
bude moci podíl šrotu 
ve vsázce dosáhnout až 
40 procent, standardně je 
to maximálně 30 procent 
železného šrotu.

Pomocí hybridní tech-
nologie, o jejíž posouzení 
vlivu na životní prostředí 
(EIA) ArcelorMittal nyní 
požádal, bude moci firma 
pružněji reagovat na vývoj 
cen vstupních surovin na 
trhu. Jejich výkyvy byly 
v minulosti významné. 

Cena železné rudy 
například v roce 2011 
vystoupala na patnáctiná-
sobek úrovně roku 2001. 
Šrot se ve stejné době pro-
dával za pětinásobek ceny 
roku 2001. Nyní cena rudy 
spadla na trojnásobek 
úrovně roku 2001 a cena 
šrotu na necelý dvojnáso-
bek. Propadla se také cena 
koksovatelného uhlí.

„Přesné parametry 
technologie chceme sdělit 
až v tendrové dokumenta-
ci pro výběr dodavatele,“ 
říká Tapas Rádžderkar, 
generální ředitel a před-
seda představenstva 
ArcelorMittal Ostrava. Kdy 
firma tendr vypíše, zatím 
není jasné. „Letošním cí-
lem je vyhodnotit projekt 
z pohledu EIA, podívat 
se na vnější vlivy, které 
naše podnikání ovlivňují, 
jako například ceny uhlí. 
Diskuze bude i o podobě 
obchodování s emisními 
povolenkami po roce 2020 
a o přidělení statusu tržní 
ekonomiky Číně,“ dodává 
Rádžderkar. Zakázku na 
novou ocelárnu vyhlásí 
až po vyhodnocení těchto 
parametrů. 

Nová technologie nebu-
de mít vliv na náklady za 
emisní povolenky, protože 
celkové emise CO2

 firmy 
nesníží. Zredukuje však 
emise prachových částic.

celářského týmu v Cushman 
& Wakefield. Firmě navíc do 
jednání s Vítkovou skupinou 
CPI zasáhla fúze s DTZ, takže 
musela v Quadriu objednat 
další plochy navíc. Společ-
nost se přestěhuje v dubnu. 

Spojením Cushman 
& Wakefield vznikl globální 
obr s tržbami 5,5 miliardy eur 
a 43 tisíci zaměstnanců. 
Transakci předcházelo pře-
vzetí DTZ finančními investo-
ry v čele se severoamerickým 
private equity kolosem TPG. 



n Pokud se zohled-
ní výrazná nadváha 
a kouření, může být 
sazba životního pojiš-
tění až třikrát vyšší, 
než jakou dostane 
nekuřák s normální 
váhou. 

Vladan Gallistl

Jedno z nejčastějších novo-
ročních předsevzetí – zhub-
nout může kromě zlepšení 
kondice přinést i nezanedba-
telné finanční zisky. Mohou 
totiž ušetřit až statisíce na 
platbách za životní pojištění. 

Řada pojišťoven zohledňu-
je životní styl klientů, když 
do ceny za pojistku promítá 
kromě Body Mass Indexu 
(BMI; poměr váhy a druhé 
mocniny výšky v metrech) 
rovněž to, zda člověk kouří, 
nebo ne. Přes BMI se určuje, 
zda má klient podváhu, 
správnou váhu či nadváhu. 

„Allianz se od roku 2013 
zaměřuje na styl života, což 
je velmi významný rizikový 
faktor. Cenově zohledňujeme 
klienty, kteří nekouří a mají 
svou váhu pod kontrolou,“ 
uvádí mluvčí Allianz Václav 
Bálek. Rozdíly v platbách 
mohou být skutečně dra-
konické. Devětadvacetiletý 
člověk s extrémní nadváhou 
(BMI nad 33,5) má v Allianz 
oproti základní sazbě šedesá-

tiprocentní přirážku. Naopak 
stejně starý klient s „indiká-
torem obezity“ do hodnoty 
24,5 naopak zaplatí o pět 
procent méně. Pokud by se 
u pojištěnců ještě zohlednilo 
kouření, sazby mohou být 
dokonce téměř třikrát vyšší. 

Přirážku za obezitu 
a kouření uplatňují i další 
pojišťovny. Dražší pojistky 
mají ovšem i lidé s podváhou. 
„V Česku bylo zvýhodnění 
zdravého životního stylu zo-
hledněno několika pojišťov-
nami (například Aegon, Met-
life, Allianz) až v posledních 
třech až pěti letech. Ostatní 
pojišťovny zatím určují ceny 
tradičním způsobem,“ uvádí 
Karel Veselý, ředitel poraden-
ských služeb pro pojišťovnic-
tví v Deloitte. 

Kouření a BMI zohledňuje 
v pojistných sazbách rovněž 
pojišťovací dvojka Koopera-
tiva. Naopak lídr trhu – Čes-
ká pojišťovna – nestanovuje 
sazby přímo na základě BMI. 
„Česká pojišťovna v závislos-
ti na daném riziku stanovuje 
pojistné dle věku, zdravot-
ního stavu, volnočasových 
aktivit a zaměstnání,“ říká 
mluvčí Ivana Buriánková. 

Pojišťovny zároveň rozli-
šují, jak starý je klient, který 
překračuje BMI. „Například 
u 18letého člověka s BMI 
34 a více je tato hodnota 
považována za nezdravou, 
ale u šedesátiletého je ale 
v pořádku,“ dodává Eva Kru-
táková z pojišťovny Aegon. 

Pronajatý průmyslový areál - Lovosice
Výběrové řízení                                      ukončení: 10. 3. 2016

 

       Martin Stibor, 777 707 316, 257 314 251
           martinstibor@naxos.cz   www.naxos.cz

 Doporučená KC:
 14.500.000,- Kč

Areál (6.944 m2) situován v těsném sousedství Lovochemie, tvořen vý-
robní halou se 4 montážními jámami a mostovým jeřábem - 3.250 kg, 
zázemím pro zaměstnance, prodejna (120 m2) a kanceláře (300 m2). 

Plynové vytápění + zásob-
níky na TUV. Kompletní IS. 
Celková zpevněná + od-
stavná plocha: 4.897 m2. 
Přístup z veřejné komu-
nikace. Čisté nájemné 
420.000 Kč/p.a. Energe-
tická náročnost areálu: G.
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obézní kuřák dá 
až třikrát víc za 
životní pojistku

Průměrná úroková sazba hy-
poték v prosinci poklesla na 
2,06 procenta oproti listopa-
dovým 2,09 procenta. Červ-
nový rekord, kdy se hodnota 
snížila až na 2,05 procenta, 
ale nepřekonala, ukazují úda-
je Fincentrum Hypoindexu. 
„Nejvýznamnějším faktorem 
byl konkurenční boj bank. 
Finanční ústavy vždy ke kon-
ci roku bojují o klienty, kteří 
chtějí mít hypotéku vyřešenu 
do Vánoc,“ uvedl výkonný 

ředitel skupiny Chytrý Honza 
Jiří Paták s tím, že banky po-
skytují i nestandardní slevy.

Celkový objem uzavřených 
hypoték stoupl v posledním 
měsíci roku o 1,5 miliardy 
korun na přibližně 18 mili-
ard. Prosinec také přinesl 
jedno vlastní maximum, a to 
v podobě průměrné výše 
hypotečního úvěru. Ta se 
zvýšila na 1913 tisíc korun. 
„Stojí za ní poměrně silný 
růst cen nemovitostí, který 

začal v jarních měsících 
minulého roku. Kvalitních 
nemovitostí na trhu ubývá 
a logicky tak roste jejich 
cena,“ vysvětlil Paták.

Nízké sazby hypoték oče-
kávají ekonomové i v dalších 
měsících roku. „Inflace se 
bude pohybovat stále poměr-
ně hluboko pod dvoupro-
centním cílem ČNB,“ řekl 
hlavní ekonom finanční 
skupiny Roklen Lukáš Ko-
vanda. /ziz/

sazby hypoték se blíží minimu

OKD může rozšířit těžbu 
uhlí na Karvinsku
Ministerstvo životního 
prostředí dalo OKD souhlas 
k rozšíření těžby uhlí na 
Karvinsku. Platí do roku 
2023 a týká se i oblasti 
Karviné-Starého Města. 
Rozhodnutí ale nezname-
ná, že hned začne těžba.

Za reklamu se utratilo 
o osm procent více 
Český reklamní trh loni 
vzrostl o osm procent na 
65 miliard korun. Největší 
podíl měly televize s příjmy 
35,5 miliardy v ceníkových 
cenách, což je zvýšení 
o 14 procent. Inzerce v tisku 
stagnovala na 17,9 miliar-
dy korun. Údaje Nielsen 
Admosphere nezahrnují 
internetovou reklamu. 

České hotely bodovaly

Hotel U Zlaté studně v Pra-
ze je podle cestovatelského 
serveru TripAdvisor nej-
lepším luxusním hotelem 
v Evropě. V celosvětovém 
srovnání byl třetí. V evrop-
ské pětadvacítce je také 
pražský Alchymist Grand 
Hotel and Spa. 

Škoda Auto: Český trh 
poroste do pěti procent
Odbyt nových osobních aut 
v Česku letos stoupne do 
pěti procent až na 240 tisíc 
aut. Podle ředitele prode-
jů Škody Auto pro Česko 
Luboše Vlčka se nebude 
opakovat loňské pětinové 
zvýšení. Poradci z PwC jsou 
optimističtější, předpoví-
dají růst až o 15 procent na 
266 tisíc nových vozů. /čtk/

Krátce

Společnost RPA Unipetrol, 
vlastník sítě Benzina, kupuje 
68 čerpacích stanic OMV 
v Česku. Sdělil to mluvčí Uni-
petrolu Mikuláš Duda. Dosud 
měla OMV v České republice 
přes 200 stanic a byla trojkou 
na trhu. Benzina je v tu-
zemsku lídrem už nyní. Po 
dokončení transakce vzroste 
počet jejích stanic na více než 
400. Dvojkou je maďarský 
MOL s více než 300 pumpami.

OMV očekává, že předávání 
čerpacích stanic začne v prů-
běhu letošního roku a bude 
dokončeno v roce 2017. Do-

benzina 
přebírá 
68 pump 
oMv

končení transakce podléhá 
schválení antimonopolní-
ho úřadu. Cenu transakce 
firmy neuvedly. 

„Úspěšným dokončením 
akvizice čerpacích stanic 
bude potvrzena pozice 
značky Benzina jako jed-
noznačného lídra tuzem-
ského trhu s pohonnými 
hmotami,“ uvedl generální 
ředitel Unipetrolu Marek 
Switajewski. Koupě pump 
OMV podle něj také při-
spěje k efektivnějšímu vy-
užití vyšších rafinerských 
kapacit, kterými skupina 
Unipetrol disponuje po 
dokončení akvizic podílů 
společností Shell a Eni ve 
společnosti Česká rafinér-
ská. Jediným vlastníkem 
rafinerie se Unipetrol stal 
na konci loňského dubna.

Podle člena výkonné 
rady OMV Manfreda 
Leitnera pokračuje firma 
prodejem ve strategii 
optimalizace sítě čerpacích 
stanic na nejdůležitějších 
trzích. /čtk/  více e15.cz

víCe benziny. OMV prodá třetinu ze svých 200 českých čer-
pacích stanic. Lídr trhu Benzina tím posílí na více než 400 pump.
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n Investoři stahují kapitál napříč regiony, pe-
níze se stěhují do nejbezpečnějších přístavů.

evropské akcie letos 
ztratily 12 procent 

Bankovnictví  
v regionu těží z depozit
Bankovní sektor ve střední 
a východní Evropě loni 
rostl dvakrát rychleji než 
v západní Evropě. Podle 
zprávy UniCredit byly ban-
ky ziskové v drtivé většině 
zemí regionu. Především 
díky faktu, že zdrojem 
financování jsou lokální 
depozita místo úvěrování.  
 více e15.cz

Bitcoin ztratil hodnotu, 
opustil jej vývojář 
Kurz bitcoinu klesl o deseti-
nu poté, co jeden z význam-
ných členů jeho vývojářské 
komunity Mike Hearn 

uvedl, že digitální měnu po-
važuje za selhání. Současně 
oznámil konec svých aktivit 
spojených s Bitcoinem. 
Důvodem jsou spory o zpra-
covávací kapacitu trans-
akcí. Tu současnou Hearn 
považuje za nedostatečnou 
a varuje před kolapsem 
systému. více e15.cz

Ceny v USA klesly 

Spotřebitelské ceny ve 
Spojených státech v pro-
sinci nečekaně klesly kvůli 
dalšímu snížení cen energií. 
Ve srovnání s předchozím 
měsícem se snížily  
o 0,1 procenta. Ceny energií 
se v prosinci snížily  
o 2,4 procenta. /pez, vaj, čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 16,988

Čína 1 3,768

Dánsko 1 3,623

EMU 1 27,040

Chorvatsko 1 3,527

Japonsko 100 21,242

Kanada 1 16,934

Maďarsko 100 8,591

Norsko 1 2,797

Polsko 1 6,050

Rusko 100 30,637

Švédsko 1 2,893

Švýcarsko 1 24,731

Turecko 1 8,120

USA 1 24,789

Velká Británie 1 35,119

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 20. 1. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 54,05 -7,37

ČEZ 377,00 -1,95

Erste Bank 662,70 -1,95

Fortuna 77,00 -0,32

Kofola 483,00 -0,41

KB 4624,00 -2,61

NWR 0,06 -14,29

O2 CR 247,50 -0,60

Pegas 721,00 0,14

Philip Mor. ČR 11 870,00 -0,67

PLG 207,50 1,17

TMR 610,00 0,00

Unipetrol 157,00 -0,63

VIG 600,00 -3,43

Celkový objem (v tisících korun) 802 525,56

Akcie na pražské burze 20. 1. 2016 

další rubikon. Poprvé  
v historii ruská měna oslabila 
pod úroveň 80 rublů za dolar.
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Vývoj kurzu dolaru 
k rublu

 Pramen reuters
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Jaroslav Bukovský

Akciové trhy pokračují 
v propadu. Epicentrem jsou 
hlavní západoevropské in-
dexy, které během včerejška 
přišly o tři procenta. Od 
počátku roku už evropské 
akcie ztratily čtyřikrát tolik, 

a jsou tak nejlevnější od 
října 2014. Pád burz jde ruku 
v ruce s kolapsem ropného 
trhu. Klíčová komodita letos 
zlevnila o čtvrtinu, skeptici 
soudí, že společný pád ropy 
i akcií může být předzvěstí 
soumraku globální ekono-
miky. Pod tlakem padající 

dů zemí těžících ropu, které 
si tak chystají hotovostní 
polštář na těžké časy,“ soudí 
analytik České spořitelny 
Martin Krajhanzl. Nervozita 
na trzích je podle takzvaného 
indexu strachu VIX poblíž 
půlročního maxima a tlačí na 
zhodnocení aktiv považova-
ných za bezpečné přístavy. 
Sílí tak například japonský 
jen nebo německé dluhopisy.

„S ropou automaticky 
klesají akciové indexy, kde 
ropné a energetické firmy 
mají relativně velkou váhu, 
tedy v USA, Kanadě a Brazí-
lii. U firem exportujících do 
zemí vyvážejících ropu pak 
panují obavy z klesajících 
tržeb,“ dodává Čermák. 

Pád cen ropy přitom 
nemusí být u konce. Hned 
několik velkých jmen finanč-
ního světa počínaje ame-
rickými bankami Goldman 
Sachs a Morgan Stanley 
a konče britskou Standard 
Chartered vidí cílovou cenu 
ropy na pouhých deseti 
dolarech za barel, tedy o dvě 
třetiny níže než nyní.

ropy je i ruský rubl, který je 
nejslabší v dějinách.

„Investory napříč trhy 
spojuje obava, že klesající 
ceny ropy jsou průvodním 
znakem padající globální 
poptávky,“ uvádí analytik 
ČSOB Jan Čermák. Napo-
sledy zažily evropské akcie 
takto razantní propad v létě 
2011, kdy kontinentální 
finanční scénu ovládlo téma 
dluhové krize. Burzy nicmé-

ně slábnou napříč světem, 
na prahu desetiprocentní 
letošní ztráty jsou asijské 
akcie, americké trhy tratí 
kolem osmi procent.

„Prakticky nepřetržitý 
propad bez ohledu na regiony 
může ukazovat na vliv nuce-
ných výprodejů státních fon-



n Neúspěšné období 
definitivně končí. Co-
hen získal osobní úvěr 
od Morgan Stanley.

Vladan Gallistl

Miliardář a uznávaný sběra-
tel umění Steven Cohen se 
vrací na vrchol. Americká 
banka Morgan Stanley mu 
poskytla osobní úvěr, který 
je jištěn uměleckými díly 
z Cohenovy sbírky. Výše 
půjčky poskytnuté v závě-
ru minulého roku nebyla 
zveřejněna. Nový úvěr může 
naznačovat, že Cohen má 
chuť nakupovat.

Pro bohaté sběratele umě-
ní není podobné financování 
jejich zálib nic neobvyklého. 
Cohen měl v minulosti úvěry 
od Deutsche Bank a dalších 
peněžních domů na financo-
vání nákupů děl Pabla Picas-
sa, Alberta Giacomettiho či 
Damiena Hirsta. Hodnota 
Cohenovy sbírky se odha-
duje na částku okolo jedné 
miliardy dolarů. 

investor steven Cohen se vrací na scénu
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Goldman sachs

Americká investiční banka ve 
čtvrtém čtvrtletí loňského roku 
vytvořila čistý zisk 574 mili- 
onů dolarů, což je meziroční 
propad o téměř 72 procent. 
V hospodaření se odrazily 
masivní výdaje na právní spory. 
Čistý zisk činil 1,27 dolaru 
na akcii proti 4,38 dolaru na 
akcii před rokem. Čistý příjem 
meziročně klesl o 5,4 procenta 
na 7,27 miliardy dolarů.

ibm

Americké technologické 
společnosti ve čtvrtém čtvrtletí 
klesl čistý zisk o 18,6 procenta  
na 4,46 miliardy dolarů. 
Čtvrtletní tržby společnosti klesly  
o 8,5 procenta na zhruba  
22 miliard dolarů. Bez zahrnutí 
výkyvů měnových kurzů však 
pokles tržeb činil jen dvě 
procenta. /čtk/

Výsledky

České bondy 
dál v přízni
Ministerstvo financí včera 
opět uspělo na dluhopisovém 
trhu, když prodalo papíry se 
záporným výnosem za 
15 miliard korun. Pokračuje 
tak trend ze závěru loňského 
roku, kdy jsou především 
zahraniční investoři ochotni 
za držení českých dluhopisů 
platit. První letošní aukce 
konaná minulý týden přitom 
pro ministerstvo dobré zprávy 
nepřinesla. Investoři kou-
pili dluhopis (splatný v roce 
2019) se záporným výnosem 
jen v objemu zhruba dvou 
miliard, což bylo poměrně 
varující. Včerejší masivní 
prodej se týkal o rok kratšího 
dluhopisu. Proč taková změna 
z týdne na týden? Poptávce po 
českých dluhopisech prospě-

la zhoršující se situace na 
globálních trzích. Slabší eko-
nomické údaje z Číny a další 
propad cen ropy se promítají 
do nižších inflačních očeká-
vání. Na to reagují poklesem 
výnosy kvalitních státních 
dluhopisů, ať už kvůli při-
způsobení reálných výnosů 
či předpokládaným krokům 
centrálních bank (čekáme, že 
ECB v březnu opět sníží sazby 
a prodlouží odkupy aktiv). 
Druhým faktorem, který 
s tím prvním úzce souvisí, 
jsou očekávané kroky České 
národní banky. Tlaky na nižší 
inflaci a v posledních měsících 
téměř neznatelná opozice 
prezidenta vůči kurzovému 
závazku ČNB naznačují, že 
intervence budou trvat déle, 
než v současné době centrální 
banka předpokládá (konec 
roku 2016). Důsledkem bude 
pokračující příliv kapitálu 
na český trh a kvůli ECB 
i riziko snížení sazeb ČNB do 
záporných hodnot. Poptávka 
po českých dluhopisech by tak 
nadále měla zůstat solidní.

Autor je ekonomem Komerční banky

Z parketu 

Marek Dřímal

n Do hledáčku ČEZ se 
dostalo pět tepláren 
a jedna uhelná elekt-
rárna v hodnotě až  
12 miliard korun. 

Elektrárenská skupina 
ČEZ se zajímá o převzetí 
polských uhelných elektrá-
renských bloků a tepláren, 
které vlastní francouzská 
společnost EDF. Agentuře 
Reuters to řekla šéfka pol-
ských aktivit společnosti 
ČEZ Bohdana Horáčková. 

EDF podle polského 
tisku plánuje prodej svých 
polských provozů, jejichž 
hodnota se odhaduje až na 
dvě miliardy zlotých (12 mi-
liard korun). „Zajímáme 
se o aktiva EDF v Polsku,“ 
uvedla Horáčková. „Zatím 

nevíme, jak bude jejich 
prodej vypadat,“ dodala na 
otázku, zda bude mít ČEZ 
zájem o teplárny i o pro-
dukci elektřiny.

EDF má v Polsku pět tep-
láren, které mají na tamním 
trhu podíl 15 procent. V ji-
hopolském Rybniku vlastní 
rovněž elektrárnu o výkonu 
1,7 gigawattu, která se na 
dodávkách elektřiny v Pol-
sku podílí sedmi procenty.

S prodejem elektrár-
ny může mít EDF podle 
Reuters problémy, protože 
většina produkce elektřiny 
v Polsku je ztrátová. Místní 
producenti si stěžují na ne-
dostatečnou státní podporu 
a chtějí proplácet nejen 
dodávky, ale i udržování 
rezervních kapacit. /čtk/ 
 více e15.cz

ČeZ se zajímá 
o polské provozy 
francouzské edF

Ještě přede dvěma lety při-
tom zažíval Cohen zlé časy, 
když mu Deutsche Bank 
přestala poskytovat osobní 
úvěry. Banka se rozhodla 
přetrhat veškeré vazby poté, 

co Cohen musel zavřít svou 
investiční firmu SAC Capital 
Advisors a zaplatit pokutu 
1,8 miliardy dolarů za to, že 
jeho zaměstnanci zneuží-
vali neveřejné informace 

při burzovních obchodech. 
Cohenovi pak úvěr poskytla 
banka Goldman Sachs.

Nyní se situace změnila. 
Cohenově nové společnos-
ti Point72, která spravuje 

zejména jeho vlastní peníze, 
se velmi daří. Investor se 
zároveň dohodl s americkou 
Komisí pro cenné papíry, že 
se bude moci vrátit do světa 
hedgeových fondů a opět 
spravovat peníze investo-
rům. Jde o velké Cohenovo 
vítězství, protože komise 
původně usilovala o doživot-
ní zákaz pro Cohena. 

Cohenova firma Point72 
vydělala peníze i v loňském 
roce, který byl pro řadu 
investičních es katastrofou. 
Point72 byl „vysoce ziskový“, 
uvedl pro deník New York 
Times zdroj obeznámený 
s výsledky hospodaření 
společnosti. Již v roce 2014 
dosáhla impozantního pro-
fitu přes 2,5 miliardy dolarů. 
Zároveň Point72 znovu 
otevře kancelář v Londýně, 
který SAC Advisors opustila 
před třemi lety.

Cohen dokázal investo-
rům dvacet let zhodnocovat 
majetek v průměru o 25 pro-
cent ročně. Portfolia, která 
osobně spravoval, nikdy 
neskončila ve ztrátě.

miliardová 
kolekCe. 
Od roku 2002 
patří Cohen 
každoročně 
mezi desítku 
nejvíce utráce-
jících sběratelů 
umění na světě. 
Soustředí se 
na moderní 
a současné 
umění. Vlastní 
tak Munchova, 
Picassova, 
Pollockova či 
Warholova díla. 
Část sbírky 
mohli v roce 
2009 vidět 
návštěvníci 
newyorské vý-
stavy Ženy. 
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n Rakouský šéf diplo-
macie varuje, že jeho 
země je na samé hra-
nici schopnosti přijí-
mat další běžence.

Zdeněk Pečený,
od našeho zpravodaje z Vídně

Uprchlická krize je pro 
Evropskou unii podstatně 
větším nebezpečím než 
Řecko a jeho ekonomické 
problémy. Na vídeňské kon-
ferenci Euromoney každo-
ročně pořádané časopisem 
Euromoney to prohlásil 
rakouský ministr financí 
Hans Jörg Schelling, když 
nabádal unijní představitele, 

aby se do uprchlické krize 
opřeli se stejnou vervou jako 
do řešení řeckých dluhů.

„Řešení uprchlické krize 
potrvá mnohem déle,“ pro-
hlásil Schelling. „Kvůli Řecku 
jsme jako ministři financí 
eurozóny absolvovali loni 
21 schůzek. Byl bych moc 
rád, kdyby ministři vnitra 
měli stejně setkání kvůli 
uprchlické krizi.“

Některé evropské země 
přitvrzují svoji politiku vůči 
běžencům poté, co za loňský 
rok do Evropy přicestovalo 
milion uprchlíků přede-
vším z Blízkého východu. 
Německá kancléřka Angela 
Merkelová má problém 
s rebely vlastní strany kvůli 
své snaze udržet uprchlíkům 

německé dveře otevřené. 
Naopak rakouský ministr 
zahraničí Sebastian Kurz 
uvedl, že jeho země si musí 
stanovit strop, kolik uprchlí-
ků může přijmout. Schelling 
uvedl, že Rakousko s více než 
osmi miliony obyvateli vyři-
zuje sto tisíc žádostí o azyl. 
„Jsme na hranici naší ab- 
sorpční kapacity,“ postěžo-
val si. „Méně uprchlíků by 
dorazilo, kdyby Německo, 
Švédsko a Rakousko uza-
vřely své hranice,“ řekl Kurz 
televizi ZDF.

Přisadil si i rakouský 
kancléř Werner Faymann, 
který obhajoval omezování 
volného pohybu a uzavírání 
rakouských hranic. „Vnější 
hranice EU nefungují tak, 

jak bychom si představova-
li.“ Evropská unie přitom 
ostře kritizovala Maďarsko 
a Slovinsko za výstavbu 
plotu na hranicích se Srb-
skem ve snaze vnější hranici 
uzavřít. 

Tato vystoupení politiků 
přitom ostře kontrastovala 

s názory některých exper-
tů, kteří během vídeňské 
konference upozorňovali na 
to, že Německo i Rakousko 
s ohledem na nepříznivý 
demografický vývoj imig-
ranty potřebují už jen kvůli 
tomu, aby se jim nezadrhl 
trh práce.

Uprchlíci jsou pro Evropu větší 
problém než Řecko, zní z Vídně
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Rakousko výrazně omezí příjem žadatelů o azyl. Letos jich má být 
37 500 a do poloviny roku 2019 celkem nejvýše 127 500. Rozhodnutí 
padlo na včerejším jednání vlády s hejtmany spolkových zemí. Loni 
Rakousko přijalo 90 tisíc žadatelů o azyl. Pokud jde o postup při 
případném překročení stanovených limitů, zůstává otevřené. Podle 
kancléře Wernera Faymanna se hovoří o výrazném posílení kontrol 
na hranicích a vicekancléř Reinhold Mitterlehner míní, že by se měl 
zvýšit počet zamítnutí žádostí. /čtk/

rakousko omezuje 
příjem žadatelů o azyl

loňský rok byl globálně nejteplejší za celou dobu měření 
od roku 1880. Průměrná teplota na planetě byla 0,9 stupně 
Celsia nad průměrem dvacátého století, zjistily americké 
úřady NOAA a NASA. Prudký nárůst teplot částečně zapříčinil 
cyklický klimatický jev El Niňo, jehož působení dnes nejtíživěji 
pociťují státy na jihu Afriky, kde sucho ničí vše zelené a milio-
ny lidí trpí hladem. Zemědělec na snímku je ze Zimbabwe.

TEPlO, SuChO A hlAd 
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Mírová jednání mezi syr-
skou vládou a opozičními 
skupinami by měla začít 
ještě tento měsíc, jak bylo 
plánováno. Uvedl to ruský 
ministr zahraničí Sergej La-
vrov po včerejší schůzce se 
svým americkým protějškem 
Johnem Kerrym v Curychu.

Syrská opoziční koalice 
pověřená jednáním to ale 
vidí trochu jinak. Plánova-
ných rozhovorů s Damaškem 
se nezúčastní, pokud do nich 
Rusko bude prosazovat další 

účastníky. Řekl to lídr koali-
ce Rijád Hidžáb. Rozhovory 
mají začít 25. ledna, opozice 
ale od začátku letošního 
roku upozorňuje na problé-
my hatící jejich přípravu.

Nejnověji včera Hidžáb 
obvinil Rusko, že se snaží 
vnutit jako účastníky jed-
nání skupiny, které nejsou 
členy opoziční koalice. Ta 
byla ustavena na rijádských 
jednáních loni s tím, že její 
zástupci budou mluvit za 
oponenty Damašku. Ruský 

ministr zahraničí Sergej 
Lavrov dnes řekl, že je stále 
možné, že se rozhovory 
konat budou.

Hidžáb podotkl, že pro 
opozici je nesnadné zased-
nout k jednacímu stolu 
s představiteli vlády, zatímco 
v Sýrii budou v bojích dál 
umírat lidé. Oznámil také 
jména vyjednávačů s tím, že 
jen tato skupina má mandát 
zastupovat v Ženevě opozici. 
„Nezačneme jednat, bude-li 
tam někdo další,“ řekl. /čtk/

rusko hatí syrská jednání

Při útoku na pákistánskou 
univerzitu umírali lidé
Jedenadvacet mrtvých a přes 
50 zraněných si vyžádal 
včerejší útok ozbrojenců na 
univerzitu v severozápad-
ním Pákistánu. Podle deníku 
The Guardian počet obětí 
vzrostl již na třicet. K činu 
se přihlásila jedna z frakcí 
Pákistánského hnutí Táli-
bán. Oficiální mluvčí hnutí 
Muhammad Churasání ale 
později řekl, že jeho hnutí 
za útokem na školu nestojí. 

Atentát odsoudil jako „pro-
tiislámský“.

Poláci zvažují odklad 
stavby jaderné elektrárny
Polská konzervativní vláda 
možná znovu odloží výstav-
bu prvního jaderného reak-
toru v zemi, protože náklady 
na projekt zůstávají nepřed-
vídatelné. Projekt elektrárny 
představila poprvé v roce 
2009 předchozí vláda, jež 
tak chtěla najít alternativu 
výrobě elektřiny z uhlí.

Nazarbajev rozpustil 
parlament, budou volby 
Kazašský prezident Nur- 
sultan Nazarbajev rozpustil 
dolní komoru parlamentu 
a vypsal na 20. března vol- 
by. Od nich si slibuje posíle- 
ní svého režimu v době hos- 
podářských potíží, k nimž 
přispěl propad cen ropy na 
světových trzích. „Náš lid 
jako vždy potřebuje jednotu. 
V této těžké době musíme 
odmítnout jakékoli provo- 
kace,“ řekl Nazarbajev. /čtk/

Krátce
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Jaroslav Matějka

Narkobarona Joaquína 
Guzmána miluje překvapivě 
hodně Mexičanů. A nijak jim 
nevadí, že svoje miliardy 
získal krvavým způsobem. 
Ani to, že byl půl roku po 
útěku z vězení znovu dopa-
den. „Však on zase uteče,“ 
nese se zemí.
   Guzmán přezdívaný 
kvůli nevysoké postavě 
„El Chapo“ (Prcek) se stal 
v očích mnoha prostých 
lidí legendou. Ukázal jim 
cestu, byť notně pokřivenou. 
Stal se pro ně čímsi jako 
Robinem Hoodem. Přestože 
se narodil v chudé rodině, 
vyšel jen tři třídy školy, tak 
se vyšvihl mezi největší 
boháče. Forbes ho v roce 
2009 zařadil na 63. místo 
v seznamu nejbohatších lidí 
planety. 

Za Zavřenými dveřmi
Do restaurace vešlo několik 
„pistoleros“. Jeden z nich 
promluvil: „Prosím věnujte 
nám pozornost. Muž, který 
za chvíli přijde, je šéf. Dveře 
budou zamčeny, nikomu 
nebude dovoleno odejít, 
používat mobilní telefony. 
Jezte dál a nežádejte účet. 
Šéf vše zaplatí.“ Načež přišel 
Guzmán. Objal se s majiteli 
restaurace a pak povečeřel 

v privátním salonku. Steak 
a plody moře jedl přes dvě 
hodiny. Při odchodu za 
všechny zaplatil. 

Tak popsal Javier Valdez 
z The Border Report ve svém 
článku návštěvu Joaquína 
Guzmána v restauraci Los 
Palmas v Colonia Las Quin-
tas. O Guzmánovi takových 
historek kolují tisíce. 
Mexičané jeho štědrost 
oceňují. Milují ho za to, že 
kritizuje zkorumpované 
vládní úředníky a podporuje 
stovky sociálních projektů 
v nejzaostalejších částech 
země. Zaměstnává v nich 
desetitisíce lidí. Zároveň se 
však bojí jeho krutosti. Jeho 
cestu lemují aleje mrtvých, 

kteří přišli často o hlavy. 
Uřezali jim je. 

matka, jediná autorita
El Chapo vyrůstal v třítisí-
cové obci Badiraguatu na 
severozápadě země v chudé 
zemědělské rodině. Do nej-
bližšího města to měl pěšky 
šest hodin. Ještě mu nebylo 
deset let, když začal pro-
dávat marihuanu se svým 
násilnickým otcem. Ten ho 
o dva roky později z domova 
vyhnal, Joaquín pak drogy 
nabízel sám. 

Koncem sedmdesátých 
let se nejprve spojil s mla-
dým dealerem Héctorem 
Salazarem, pak dohlížel na 
logistiku obchodů Miguela 

Gallarda. U tohoto zaklada-
tele guadalajarského kartelu 
přezdívaného Kmotr praco-
val na nízkém postu. Vše se 
ale změnilo, když Gallarda 
v roce 1985 uvěznili kvůli 
vraždě amerického agenta. 

El Chapo povýšil, stal se 
jednou z nových výrazných 
tváří drogového světa. Za 
první velké peníze, které 
vydělal, postavil dům své 
matce, zbožné katoličce. 
„Jen ona jediná může změnit 
jakékoli moje rozhodnutí,“ 
přiznal později.

nepřítel č. 1  
Šéfem kartelu Sinaloa, 
kterému se přezdívá La 
Alianza de Sangre (Krvavá 
aliance), se stal v roce 1989. 
Ten působil v oblasti takzva-
ného „zlatého trojúhelníku“, 
na území států Sinaloa, Du-
rango a Chihuahua. Odtud 
pocházelo nejvíce mexické-
ho opia a marihuany. 

Guzmán vždy vynikal tím, 
že postupoval s nezvyklou 
pečlivostí a nesmírnou 
krutostí. V roce 2011 Los 
Angeles Times napsal, že 
kartel se stal pod jeho vede-
ním „nejmocnější mexickou 
zločineckou organizací“.

Z celosvětového drogové-
ho byznysu ve výši 65 mili-
ard dolarů připadly syndi-
kátu Sinaloa každoročně tři 

miliardy dolarů za pašování 
kolumbijského kokainu, 
metamfetaminu, mexické 
marihuany a heroinu. Ob-
chody postupně rozšířil po 
celém světě. Nejvíce ale do 
USA, tam pokrýval čtvrtinu 
trhu s narkotiky. 

Kartel postupně zaplavil 
všechna velká americká 
městach drogami. I proto 
byl Guzmán v Chicagu vy-
hlášen „Public Enemy No.1“. 
Dostal to přízvisko jako 
druhý. První byl Al Capone. 

„Co znamenal Al Capone 
pro pivo a whiskey během 
prohibice, tak Guzmán 
pro drogy,“ řekl Art Bilek, 
představitel chicagské 
kriminálky. „Ale Guzmán 
je hrozivější. Má větší moc 
a takové finanční prostřed-
ky, o kterých se Caponemu 
ani nesnilo.“ 

ve věZení 
Sto šedesát osm centimetrů 
vysoký El Chapo dlouho 
unikal spravedlnosti. Svoji 
štědrostí totiž „okouzloval“ 
nejen prosté chudé Mexiča-
ny, ale i úředníky, politiky 
a policisty. A ty, které uplatit 
nedokázal, nechal unést 
(výkupné se pohybovalo od 
40 tisíc do 100 tisíc dolarů) 
nebo zabít. 

Stál za vraždami desítek 
tisíc soupeřů, policistů, 

Neprůstřelný 
El Chapo, mexický 
robin Hood   
n Když byl nedávno, již po několikáté, zatýkán narkobaron Joaquín Guzmán, 
opět vyvázl z divoké přestřelky bez zranění, přestože mrtvých bylo kolem 
poměrně dost. Za velké pozornosti médií byl převezen do nejstřeženějšího 
mexického vězení a legenda o nezranitelném zbojníkovi z lidu ještě posílila.

Narodil se buď 25. prosince 1954, nebo 4. dubna •	
1957 v Badiraguatě v Mexiku. 

Školu navštěvoval jen do třetí třídy.•	

Pro svoji nižší postavu, měří 168 centimetrů, dostal •	
přezdívku El Chapo (Prcek).

Jako malý kluk prodával drogy se svým otcem. Postupně se •	
vypracoval až na šéfa kartelu Sinaloa.

Podle Forbesu činil jeho majetek v roce 2009 jednu miliardu dolarů.•	

Stejně jako je nejasný jeho věk, tak se neví, kolik zplodil dětí (prý •	
nejméně deset), kolik měl manželek (údajně nejméně čtyři) a neví 
se ani, kolik lidí osobně zabil.

Joaquín Archivaldo 
Guzmán loera
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soudců. I díky jeho pěšákům 
se začalo Mexico City pře-
zdívat „světová metropole 
vražd“. Na ochranu svého 
impéria založil další gangy – 
Los Chachos, Los Texas, Los 
Lobos a Los Negros. 

Bylo proto nakonec až 
s podivem, když skončil ve 
vězení i on, ve své době sku-
tečný vládce země. Poprvé 
se tak stalo v roce 1993, jen 
krátce poté, co se ho pokusi-
li zabít členové znepřátele-
ného gangu. 

Byl zadržen v Guatemale 
a vydán do Mexika. Odsou-
zen byl na dvacet let. I když 
se však ocitl v Puente Gran-
de, jedné z nejdrsnějších 
věznic země, přesto si dál 
užíval luxusu. V přepychově 
zařízené cele jedl vybrané 
lahůdky z drahých restau-
rací, navštěvovaly ho tam 
ženy, nechyběl kokain, řídil 
odtud operace kartelu. 

mexický Houdini 
Jeho proslulost u prostých 
Mexičanů jen vzrostla, když 
z vězení v roce 2001 uprchl. 
Na svobodu projel v prá-
delním voze zabalený ve 
špinavém prádle. Do útěku 
bylo zapleteno na sedm-
desát osm lidí, povětšinou 
strážců věznice a spoluvěz-
ňů. Cesta na svobodu stála 
El Chapa na úplatcích kolem 
2,5 milionu dolarů. 

Guzmán si pak užíval svo-
body 13 let, a to i přesto, že 
na něho byl vydán zatykač 
a americká vláda nabídla za 
jeho dopadení pět milionů 
dolarů. Ukazoval se na mno-
ha místech země, dokonce 
se veřejně oženil za účasti 
mnoha hostů, mezi nimiž 
nechyběli uplacení policisté 
a místní politici. Konsolido-
val a upevňoval moc kartelu. 

V lednu 2014 však byl 
konečně „dostižen“ podru-
hé. Stalo se tak v Mazatlánu. 
Prezident Enrique Peña 
vzápětí odmítl žádost Spo-
jených států o jeho vydání 
s tím, že tentokrát už narko-
baron rozhodně neuteče. „Je 
to otázka národní cti,“ řekl. 

Za propuštění Guzmána 
demonstrovaly jen v met-
ropoli státu Sinaloa tisíce 
Mexičanů. „Dává nám práci! 
Pusťte ho. Je to dobrodinec. 
Není jako vy, zkorumpovaní 
politici,“ stálo na transpa-
rentech. 

O osmnáct měsíců poz-
ději se „Prcek“ prezidentovi 
vysmál, byl znovu venku. 
Z cely vězení Altiplano 
v centrálním Mexiku unikl 
kilometr a půl dlouhým 

podzemním tunelem 
s klimatizací a osvětlením. 
Vedla v něm kolejnice a na 
ní byl připevněný motocykl. 
Na tom ujel. 
  
mýdlová opera
A opět se opakoval stejný 
scénář. El Chapo se pohybo-
val po Mexiku v doprovodu 
stovky ozbrojenců a nikdo 
nebyl schopen ho zadržet. 
Nakonec však podle Reuters 
na jeho stopu přivedli me-
xické policisty a americké 
agenty dva herci, kteří s ním 
připravovali rozhovor pro 
časopis Rolling Stones – 
Američan Sean Penn a Mexi-
čanka Kate del Castillová. 

Guzmána tak zradila jeho 
slabost pro třiačtyřiceti-
letou herečku, kterou pro-
slavila telenovela La Reina 
del Sur (Královna jihu). Ta 
si s narkobaronem vymě-
nila mnoho romantických 
textových zpráv, když byl 
ve vězení. A spekuluje se, že 
právě on financuje její spo-
lečnost vyrábějící tequillu. 
Nyní Castillovou vyšetřuje 
mexická policie.  

mnoHo otaZníků 
Jak je ale možné, že po svém 
druhém útěku byl Guzmán 
zadržen „už“ za šest měsíců 
a ne za mnoho let? Jak to, 
že ho najednou mexická 
policie „viděla“? 

Na to je podle Dona Wins-
lowa, amerického autora 
19 knih, mezi nimi i bestsel-
leru Kartel, jediné vysvět-
lení: „Ztratil podporu a dů-
věru svých partnerů a s tím 
i politický vliv a moc, které 
ho chránily. Každý zločinec 
této úrovně může přežívat 
jen do té doby, dokud je 
schopen vydělávat peníze 
pro druhé.“ 

A proč ho nezabili, ptal 
se Winslow dále v komen-
táři pro CNN, když při jeho 
zatýkání bylo zabito šest 
bodyguardů? Přitom tam 
zasahovalo speciální námoř-
nické komando, prý jediná 
nezkorumpovaná mexická 
jednotka, které Američané 
věří a která rukojmí nebere? 
Zvláště ne takové, jakým byl 
Guzmán. 

Bylo to proto, že má stále
cenu? Předpokládají, že 
promluví? Odhalí svoje 
kontakty mezi politiky, 
policií? Nebo proto, aby 
mohl být konečně vydán 
do Spojených států? Soudit 
ho tam chce nejméně sedm 
federálních soudů.  
  Autor je 
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Jsou  
v Davosu  
nějací lídři?
Pravidelná besídka světo-
vých lídrů se má letos nést 
ve zvláště ponuré atmosféře, 
alespoň podle médií. Ale 
opravdu. Svět se dnes nachá-
zí v nejhorším stavu od pádu 
železné opony. Blízký východ 
je v rozvratu stejně jako 
vztah dvou jeho klíčových 
mocností Saúdské Arábie 
a Íránu. Napětí sílí také 
na Korejském poloostrově. 
Míra vzájemné důvěry mezi 
tradičními spojenci, Spoje-
nými státy a západní Evro-
pou, je nejníže od roku 1945. 
V klidu není ani Čína, která 
– nikoli bez otřesů – provádí 
delikátní manévr přeměny 
své ekonomiky z exportně 
a průmyslově na spotřeb-
ně orientovanou. Do toho 
všeho americká centrální 
banka uskutečňuje neméně 
citlivou operaci: po takřka 
deseti letech se odhodlala 
ke zdražení dolaru, světové 
rezervní měny číslo jedna. 
Evropa se potýká s dýchavič-
ným ekonomickým výkonem 
a s vlastní nevýkonností 
v řešení migrační krize. 

Nyní prostě lídry potřebu-
jeme snad více než kdykoli 
v minulém takřka čtvrt-
století. Máme je? Když je 
hej, lídrem umí být kdekdo. 
Mnohem obtížnější je být 
lídrem, když je fuj. Davos 
je ideální příležitostí, aby 
se světoví lídři semkli a vy-
slali světu, který je v přímém 
přenosu sleduje, jasný vzkaz. 
Nějakou hodně pozitivní 
zprávu. Třeba: Zatněme zuby 
– bude zase dobře. Lídr by 
se měl umět povznést nad 
momentální situaci a své ná-
sledovníky vyvést z područí 
pesimismu a temných úvah. 

Tento Davos měl zkrátka tlu-
močit jasné poselství: Těžké 
časy značí příležitost. Kdo 
jiný by o tom měl něco vědět 
než lídři?

Místo toho se zásadním 
tématem fóra má stát hrozba 
automatizace a robotizace. 
Jako by mnohem akutnějších 
hrozeb, těch geopolitických 
i „geoekonomických“, bylo 
málo. Lídři v už tak dost 
skličující době dále ladí pe-
simistickou strunu. To, nač 
by lidské pokolení mohlo být 
právem hrdo, totiž dosa-

vadní hospodářský rozkvět, 
jeho elity relativizují. Přitom 
mezi ekonomy neexistuje 
žádný zřetelný konsenzus, 
že robotizace je opravdu 
hrozbou. Řada ekonomů na-
opak míní, že technologický 
rozvoj přináší nové příleži-
tosti, podobně jako zatím 
každá obdobná průmyslová 
či technologická revoluce 
v minulosti. Prostě další 
„tvořivá destrukce“, nikoli 
pouze „destrukce“. Právě 
tento moment by měli lídři 
zvláště v geopoliticky ponu-
rém čase akcentovat, ne ještě 
přilévat oleje do ohně.

Jak řešit migrační krizi? 
Jak zmírnit neblahé dopady 
blízkovýchodního rozvratu? 
Jak zklidnit výše jmenova-
né geopolitické tenze? Jak 
v plné síle obnovit tradiční 
atlantickou vazbu? Jak 
chápat současný ekono-
mický vývoj v Číně a jak 
omezit potenciální negativní 
důsledky jejího „tvrdého 
přistání“? To vše jsou akutní 
otázky, které by se oprav-
doví lídři snažili řešit. Když 
bude pozornost účastníků 
davoského fóra rozmělněna 
méně akutním tématem, je 
to škoda. Bude to podobné, 
jako když se loni eurolídři 
od zimy do léta zabývali 
řeckou krizí, zatímco mimo 
světla reflektorů eskalovala 
krize migrační – mnohem 
a mnohem závažnější. 

Autor je hlavním ekonomem  
společnosti Roklen

Komentář

Lukáš Kovanda

Mezi ekonomy 
neexistuje shoda, že 
robotizace je skutečně 
hrozbou. Proč přilévat 
olej do ohně?

| 12 | názory a komentáře

Tvář dne 

 Ti, kteří popírají změnu klimatu, 
budou v budoucnosti ekonomicky 
méně úspěšní,

řekl na úvod fóra v Davosu 
americký herec  
Leonardo DiCaprio 
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Nejasné slovo
Povinné očkování je téma, které se zarputilostí stran spo-
ru bezmála vyrovná tématu uprchlické krize. Příliš jasno 
do debaty nevnesl ani Ústavní soud. Ten vyhověl rodině, 
která se bránila proti pokutě za to, že nenechala očkovat 
svou dceru. Nešlo o náboženské důvody, to už brněnští 
soudci připustili dříve. Nyní se rodiče odvolávali „jen“ na 
svědomí a zájmy dítěte.
 
Soudci v nálezu důrazně uvedli, že výjimky z povinnosti 
je třeba posuzovat striktně individuálně a příčiny udělení 
výjimky musejí být závažné. Souzené rodině však stačilo 
svědomí a obava. Vysoká „proočkovanost“ společnosti je 
silným veřejným zájmem. Jistě by bylo hezké dospět k ní 
v dobrovolném systému díky informovanosti, ale to by celá 
debata musela vychladnout. Dokud v ní budou mít tak 
silné slovo ti, kteří pediatry s injekcí vnímají jako vrahy 
svých dětí, nezbude než zůstat u systému povinného a 
bedlivě souzených výjimek.
 Martin Čaban
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kdo se 
bojí čínské 
brzdy? 
n Po katastrofách na čínských burzách 
a po divokých pádech cen ropy nebyly 
loňské výsledky čínské ekonomiky vel-
kým překvapením. Přesto nejpomalejší 
tempo růstu za 25 let u druhé největší 
světové ekonomiky musí vyvolat 
otázky a úvahy. Pekingský státní 
list China Daily přirozeně hledá 
hlavně pozitiva, světové ekono-
mické deníky jsou však v hod-
nocení kritičtější.

Podepřít 
ekonomiku
Po rekordním odlivu kapitálu 
z Číny, po pádu tamních akcio-
vých trhů a s jüanem pod velkým 
tlakem očekával svět z čínské 
ekonomiky nějakou povzbudivou 
zprávu. Ačkoli Peking oznámil 
nejpomalejší růst od roku 1990, 
investoři se celkem uklidnili. 
Jistý optimismus je oprávněný. 
Číně se začíná dařit její postupné 
opuštění investic a těžkého prů-
myslu jako hlavních pilířů růstu 
druhého největšího hospodářství 
světa. Obří sektory energetiky 
a ocelářství ohlásily meziroční 
pokles výstupů. O strukturální 
transformaci svědčí i 66procent-
ní podíl spotřebitelských výdajů 
na růstu HDP, což je největší pří-
spěvek od roku 2001. Ani za tyto 

věci se ale neschovají bolesti 
transformace stejně jako hluboké 
zlomové linie, které ohrožují 
čínskou dynamiku. První a hlavní 
z nich je fakt, že Čína si velkou 
část svého růstu kupuje na dluh 
– firem i domácností. Nejenže má 
Čína nejzadluženější domácnosti 
na světě. Má také nejvyšší nákla-
dy na obsluhu dluhů v poměru 
k HDP. Nebezpečí nyní spočívá 
v tom, že smrštění průmyslových 
zisků, dluhové břemeno a pada-
jící trhy mohou společně srazit 
růst příjmů domácností – což by 
zásadně ohrozilo spotřebitelskou 
poptávku, jež má být novým zá-
kladem ekonomiky. Ve vlastním 
zájmu i v zájmu ohrožené globál-
ní ekonomiky by Peking měl při-
pravit robustní fiskální i měnový 
val proti příznakům spotřebitel-
ské únavy. S rozpočtovým defici-
tem ve výši 2,3 procenta HDP má 
Čína pořád prostor, aby pomohla 
nízkopříjmovým skupinám, čímž 
by povzbudila poptávku. 

Výzvy a důvěra
Čína byla dlouho motorem globální ekonomiky, 
takže její zpomalení pochopitelně vyvolalo jisté 
obavy mezi investory i politiky. Nejnižší tempo 
růstu za čtvrtstoletí je jistě poutavý údaj, ale po-
někud se v něm ztrácí čtvrtinový podíl Číny na ce-
losvětovém růstu během turbulentního roku. A co 
je důležitější, údaje o ekonomice ukázaly pokrok 
ve strategickém snižování závislosti na inves-
ticích a exportu a zdůraznění udržitelnější 
struktury růstu založené na spotřebě a inovacích. 
Zatímco volatilita finančních trhů a padající ceny 
komodit si vynutily jisté zpomalení, pesimismus 
ohledně čínské ekonomiky o velikosti deseti bilio-
nů dolarů, která rostla dvakrát rychleji než zbytek 
světa, není na místě. Mezinárodní společenství 
naopak může očekávat, že země bude globální 

ekonomice sloužit jako velmi potřebný zdroj ne 
tak rychlého, ale stabilního růstu – cílem je 

průměrné tempo 6,5 procenta v následujících 
pěti letech. Je těžké říci, kdy čínská spotřeba 

poroste tak rychle, aby vyplnila prostor vy-
klizený ustupujícími investicemi. To ale 

není důvod ztrácet dlouhodobou důvěru 
v čínský udržitelný růst.

Party 
nekončí
Při sčítání škod po pádu Lehman 
Brothers přišel čínský státní ka-
pitalismus na pomoc. Svět dluží 
Pekingu díky za rekordně rychlou 
výstavbu nejširší světové sítě vy-
sokorychlostních železnic, letišť, 
podzemních drah a dálnic. Zbě-
silé utrácení ochránilo globální 
ekonomiku před pádem do rece-
se, tvrdí nobelista Joseph Stiglitz. 
Dnes se často mluví o „čínském 
převisu“ v souvislosti s dluho-
vou horou a obřím nadbytkem 
průmyslových kapacit, které 
pocházejí právě z tohoto období 
vládou řízené stimulace. Jenomže 
party nekončí. Celkový dluh vylé-
tl ze 160 procent HDP v roce 2008 
na dnešních 260 procent. Měřeno 
podílem na HDP přibylo k dluhu 

za poslední rok více než na vr-
cholu vládních investic. Jenomže 
Čína dnes nedokáže všechny ty 
investice vstřebat. Mnohé z nich 
přicházejí vniveč a firmy si půjču-
jí, aby splatily staré dluhy. Čínští 
lídři razí růst za každou cenu. 
Ačkoli ekonomika se úspěšně 
posouvá k modelu hnanému 
spotřebou, není ten posun zatím 
dost silný, aby vyrovnal ztráty 
v sektoru výroby a investic. 
Jak dluh roste, trhy se v zásadě 
shodly, že Číně se blíží okamžik 
nepříjemného prozření. Mají 
pravdu. Ale kdy to bude? Ti, kteří 
věští finanční krizi za rohem, 
se mýlí. Není důvod k okamžité 
panice. Podle některých výpočtů 
se Peking ocitne v nebezpečné 
zóně zadlužení zhruba za pět let. 
Jisté je, bohužel pro prezidenta Si 
Ťin-pchinga, že zákony gravitace 
nelze ošidit. Zatížena dluhovým 
problémem, který neumí vyřešit, 
se Čína, jež roky letěla vzhůru, 
musí vrátit na zem.

Stranu připravil Martin Čaban
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Na Everestu bych umřel 
během deseti minut
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Jason Clarke má na 
kontě řadu velkých 
amerických produk-
cí, od gangsterky 
Veřejní nepřátelé 
přes drama 30 mi-
nut po půlnoci po 
nového Terminátora. 
Nejviditelnější roli 
ale šestačtyřicetiletý 
herec dostal až ve 
spektáklu Everest, 
který u nás právě 
vychází na DVD a na 
discích Blu-ray. 

Iva Přivřelová

 Bylo natáčení o tragic-
kém výstupu na nejvyšší 
horu světa náročné?
Ano, někdy jsme museli 
vstávat ve čtyři hodiny ráno, 
dát si čaj a tři hodiny někam 
lézt, abychom se dostali na 
plac, než vyjde slunce. Na 
plac ve výšce 4200 metrů, 
což není moc sranda. Ale uži-
li jsme si to. Žili jsme spolu, 
jedli spolu, brodili se spolu 
sněhem. Šlo o jedno z mála 
natáčení, kdy všichni bydleli 
pohromadě.

 Podíval jste se i přímo 
do Himálaje?
Samozřejmě. Natáčeli jsme 
v chronologickém pořadí 
a pár scén jako ta s klášte-
rem nebo s jaky vznikaly 
přímo tam. Letěli jsme do 
Káthmándú, vyšli do základ-
ního tábora. Teda dostali 
jsme se těsně pod něj, já tam 
potom vyletěl záchranář-
ským vrtulníkem. 

 Nechtěl jste si pak vyjít 
až na vrchol?
V tom vrtulníku jsem se 
dostal do výšky 7000 metrů. 
Vypadalo to tam krásně, 
všude měkoučký sníh 
nedotčený lidskou nohou. 
Dokonce jsem se vyklonil 
z okýnka, samozřejmě se 
zapnutým pásem. To bylo 
úžasné. Ale že bych pilo-
tovi řekl, vysaďte mě, já se 

projdu? Ne, umřel bych tam 
během deseti minut. Ale 
cítíte tam to pnutí, které lidi 
na Everest táhne.

 Co vás táhne k rolím, 
které si vybíráte?
Záleží, co chci zrovna dělat, 
kam se chci vydat emoci-

onálně. A také co jsem ne-
dávno dotočil, jaké stránky 
sebe sama chci objevit, jaké 
zkušenosti chci zažít, s kým 
chci pracovat. Herectví je 
extrémní věc, žijete v oka-
mžicích, sedíte a čekáte, 
pak ožijete. A život je krátký 
a svět velký. 

 Máte nějaký osobní Eve-
rest, který chcete pokořit?
Chci dobře vychovat své děti. 
Žít dlouho a šťastně a udržet 
si zdraví. Celkem prosté. 

 Robu Hallovi se tohle ne-
povedlo, svou dceru, která 
se narodila dva měsíce po 

tragédii, nikdy neviděl. Jaké 
bylo hrát skutečného muže, 
který na Everestu na jaře 
1996 zemřel a nikdo přesně 
neví, jak k tomu došlo?
Byla to velká zodpovědnost. 
Robova dcera Sarah přijela 
na premiéru na festivalu 
v Benátkách, stejně jako jeho 
žena Jan nebo horolezec Da-
vid Breashears, který objevil 
Robovo tělo. Existuje video 
s Jan pár dní po katastrofě 
a na něm vidíte těhotnou ženu 
na pokraji nervového zhrou-
cení. Dnes má 19letou dceru, 
které musela jejího otce sama 
představit. To je velká tíha. 
Musíte pak vybalancovat fakt, 
že hrajete ve filmu, s faktem, 
že hrajete člověka, který tam 
opravdu zemřel. Ale každý se 
nakonec musel smířit s tím, 
že jde o film, i Jan. Postavy 
jsme nijak nepřikrášlovali. 
Pokud ty události znáte, víte, 
jak jsou komplexní a kolik 
detailů vedlo k tomu, co se 
stalo. Baltasar Kormákur vše 
dokázal zpřehlednit a nechat 
v příběhu jeho srdce. Dostal 
do něj nejen působivost 
Everestu, ale i hloubku vztahů 
mezi těmi lidmi, jejich naději 
i smutek. 

 Věděl jste o té katastrofě 
už před filmem?
Pamatuji se, když se to stalo, 
v Austrálii se o tom mluvilo 
všude ve zprávách. Všechny 
udivilo, že tehdejší technologie 
umožnila, aby umírající muž 
řekl z Everestu sbohem své 
těhotné ženě na Nový Zéland. 
Také všichni přemýšleli, jak 
takové rozloučení vůbec zvládl. 
Hrál jsem tehdy v divadle 
a pamatuju si, jak nám všem 
naskočila husí kůže, když 
jsme o tom četli. Pak jsme tu 
kauzu sledovali jako detektivní 
příběh. Lidé nechápali, jak k té 
katastrofě mohlo dojít. Četli 
jsme knihu Jona Krakauera, 
pak knihy dalších účastníků, 
z nich si skládáte, kdo kdy kde 
byl. Byli jsme tím trochu posed-
lí. Na Novém Zélandu se o tom 
ale dál už moc nemluvilo.

Autorka je spolupracovnicí redakce

Celý rozhovor na E15.cz

 Ve 
vrtulníku 
jsem se 
dostal 
do výšky 
7000 
metrů. 
Cítíte tam 
to pnutí, 
které lidi 
na Everest 
táhne.
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n Třetí ročník Festivalu Spectaculare dnes vystou-
pením v pražském Paláci Akropolis otevře bel-
gická zpěvačka Mélanie De Biasio. Její skladby se 
nesou na pomezí jazzu a šansonu, jsou komorními 
výpověďmi v tichém provedení.

Mélanie De 
Biasio zahájí 
Festival 
Spectaculare

Celkem

patnáct
nominací na výroční 

ocenění Český lev získal 
snímek Petra Zelenky 
Ztraceni v Mnichově.
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A161000737� inzerce

Petr Frinta

Debutové album A Stomach Is 
Burning vydala Mélanie De Bia-
sio v roce 2007 až v devětadva-
ceti letech. Předtím absolvova-

la klasické hudební vzdělání, 
vystřídala řadu nástrojů, rolí 
i stylů. „S deskou jsem čekala, 
než se dovedu přiblížit svému 
vnitřnímu hlasu, tomu, jak se 
chci hudbou niterně vyjádřit. 

A před každou nahrávkou stojí 
právě tato, pokaždé jiná, před-
stava,“ vysvětluje zpěvačka.

Přestože pochází ze zázemí 
frankofonní kultury a klasic-
kým jazykem šansonu je spíše 
francouzština, její alba jsou 
v angličtině. „V Belgii jsem 
vyrostla na hranici tří jazyko-
vých kultur, není tu výjimkou, 
pokud se baví tři lidé, každý 
mluví jiným jazykem, a přesto 
si rozumí,“ přiznává hvězda 
festivalu. „Ale angličtinu jsem 
si vybrala z jiných důvodů. 
Jakmile jsem nastoupila na jaz-
zovou konzervatoř, dále už to 
bez ní nešlo: všechny standardy 
byly v ní. Rozhodla jsem se u ní 
zůstat, nějaké ,ztráty v překla-
du‘ se nebojím. Používám jen 
ta nejjednodušší slova, jako je 
láska, a ta jde vyslovit, frázovat 
sto způsoby a tím i říci stokrát 
něco jiného,“ dodává.

Do Prahy přijíždí Mélanie 
De Biasio s aktuálním, tři roky 
starým druhým albem No 
Deal, které kříží komorní jazz 
s blues, popovými melodie-
mi a inspiracemi šansonem. 
Koncertní podoba skladeb však 
nezapře zpěvaččiny přede-
vším jazzové kořeny a zázemí. 
„Každý je pro mne improvizací, 
co a v jakém pořadí budu hrát, 
se rozhoduji až půl hodiny před 
začátkem, s kolegy si pouze 
nastíníme nějaká pravidla. 
Chci, aby skladby co nejvíce 
odpovídaly nejen mojí náladě, 
ale i atmosféře místa, jeho 
akustice, barvám. Je to pro mne 
cesta napříč skladbami, kterou 
konám s posluchači zároveň.“

Autor je spolupracovníkem redakce

Zelenkova 
novinka je 
favoritem lvů
Originální komedie scenáris-
ty a režiséra Petra Zelenky 
Ztraceni v Mnichově získala 
15 nominací na Českého lva. 
Dvanáct jich mají Kobry 
a užovky Jana Prušinovské-
ho a po devíti debut Slávka 
Horáka Domácí péče s po-
hádkou Alice Nellis Sedmero 
krkavců. Film Schmitke 
režiséra Štěpána Altrichtera 
získal osm nominací. 

Zmíněné snímky 
kromě pohádky 
Alice Nellis zá-
roveň usilují 
také o nej-
prestižnější 
cenu pro film 
roku. V této 
kategorii je 
doplňuje ještě 
biografický film 
Fotograf. Naopak 
Nellis usiluje o cenu za 
režii. Laureáti převezmou 
ocenění 5. března v praž-
ském Rudolfinu.

Celkem 119 členů ČFTA 
vybíralo ze 42 celovečer-
ních hraných, animovaných 
a dokumentárních filmů uve-
dených do distribuce v roce 
2015. O České lvy se utkají 
v 15 kategoriích. Novinkou 

23. ročníku je udílení cen za 
televizní tvorbu. Zapojily se 
Česká televize, TV Prima, TV 
Nova, HBO Europe a TV Bar-
randov, které do tří kategorií 
nominovaly vybraná díla. 
Akademici o nich rozhodnou 
ve druhém kole hlasování.

Na včerejší tiskové kon-
ferenci ČFTA byli vyhlášeni 
i vítězové nestatutárních 

cen – za nejlepší 
filmový plakát 

a ceny filmových 
fanoušků. Jsou 

jimi Michal 
Tilsch, tvůrce 
plakátu 
filmu Kobry 
a užovky, 

a režisér 
tohoto snímku 

Jan Prušinov-
ský. Letos poprvé 

převzali vedle diplomů 
skleněné sošky designéra 
Jakuba Berdycha.

Českého lva za nejlepší 
dokument může získat  
jeden z pětice snímků 
Evangelium podle Brabence, 
Filmový dobrodruh  
Karel Zeman, Mallory,  
Opři žebřík o nebe a Vlna  
vs. břeh. /čtk/
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juChAt, AlE 
OpAtrNě. Více-
účelový humanoidní 
robot HUBO zatančil 
kozáčka účastní-
kům výročního 
zasedání Světového 
ekonomického fóra 
v Davosu. Jeho 
obezřetný otec Oh 
Jun-Ho, profesor 
na Korejském insti-
tutu vědy a techniky 
(vlevo), zjevně příliš 
nedůvěřuje sociál-
ním dovednostem 
svého dítka – při 
skotačení je v uctivé 
vzdálenosti obehnal 
zábranou, která 
zabraňuje kontaktu 
s lidmi.

Šašek provokuje

Šašek píše do deníku E15 
už pár let a nemá ve zvyku 
se za to, co napsal, omlouvat. 
Nikdo to po něm nechce. 
Většina čtenářů chápe, že je 
šašek, takže si může psát, co 
chce.

Vydavatelství Mafra An-
dreje Babiše to ale vidí jinak. 
Šašek se musel omluvit za 
to, že se mu udělalo nevol-
no z vydařené spolupráce 
Lidových novin, které Mafře 
patří, s českými rasisty a 
nácky z White Media, a tuto 
nevolnost musel z psycho-
hygienických důvodů hodit 
na papír. Babišovi uvědomělí 

manažeři mu napsali stíž-
nost, v níž tvrdí, že lidovky 
nikdy rasismus nepodpo-
rovaly, filozofují o mezích 
přijatelné kritiky a poučují 
šaška, že i při hodnotícím 
soudu musí vycházet z reál-
ných podkladů.

Z reálných podkladů – no 
podívejme se, tak je to! 
Rasistické články sami ne-
píšeme, rasismus rozhodně 
nepodporujeme, ale když 
rasisti a náckové přijdou 
s nějakým svinstvem, které 
se zrovna politicky hodí 
našemu šéfovi, klidně to 
využijeme, a uděláme tak 

rasismu drobnou reklamu 
(a vůbec, i rasisti můžou mít 
v něčem pravdu, no ne?). Tak 
je to podpora, nebo co je to? 
Zřejmě nepodpora, jak by 
řekl šaškův vždy konzistent-
ní kolega klaun.

Šašek si pro jistotu 
ještě jednou deníky Mafry 
prolistoval. Prapor jejich 
dobré pověsti, svobody 
slova, nezávislosti a stateč-
ného pojmenovávání věcí 
pravými jmény, což je dnešní 
forma disentu, v nich zjevně 
drží odvážní a zásadoví 
šéfredaktoři, obdivovatelé 
stejně nebojácných a silných 

vůdců. Jeden dělá servilní 
rozhovory s Viktorem Orbá-
nem na téma jeho geniality, 
ale na otázku o lidovkami 
tolik vzývané svobody slova 
v Maďarsku už se, bohužel, 
nedostane. Druhý na stejné 
téma udělá rozhovor rovnou 
s vlastním šéfem z Agrofertu 
a pak v pauzách na tenise 
blouzní o rozkladu Německa 
a Evropě, která je ve válce 
(to jste si opravdu ničeho 
nevšimli?).

Ano, šašek se ještě jednou 
omlouvá, že při poškozování 
dobrého jména nevycházel 
z reálných podkladů.

Omluva obráncům svobody slova

...někdo ty nepříjemné 
věci říkat musí
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